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Hogyan indult el a kezdeményezés?
2013 tavaszán a kormány figyelembe vette azt a már 

évtizedesnek tekinthető kívánalmat, hogy a nagy kódexek 
változtatásra, a kor technikai haladásának megfelelően 
igazításra szorulnak. A polgári és a büntető anyagi 
jogi jogszabályok után napirendre vették az eljárásjogi 
kódexeket, így a bűntető és a polgári eljárásjogi kódexet, 
a polgári perrendtartásról szóló 1952. évi III. törvény 
újrakodifikálását is. 
Utóbbival kapcsolatban 2013 tavaszán állították fel a 

Kodifikációs Főbizottságot és a Szerkesztőbizottságot. A 
Szerkesztőbizottságot Német János professzor vezette 
és jómagam is tagja voltam. A Bizottság feladata az 
volt, hogy 2014. június végére széles jogász társadalmi 
bázisra támaszkodva egy koncepciót dolgozzon ki az 
igazságügy-miniszter számára és a koncepciót alapul 
véve megindulhasson a szövegezési munka, az új 
kódex szövegtervezetének elkészítése. Az országban 
nemcsak Budapesten, hanem több helyszínen, regionális 
központokban is sor került a jogász társadalmi vitákra. 
Az első az SZTE áJTK, az Igazságügyi Minisztérium, a 
Magyar Jogász Egylet és a Szegedi Akadémiai Bizottság 
közös szervezésében 2015. február 20-án valósult meg, 
ahol maga az igazságügy-miniszter tartotta a megnyitó 

előadást. őt Dr. Wopera Zsuzsanna miniszteri biztos 
asszony követte, akit az igazságügy-miniszter 2014 
őszétől kért föl a kodifikáció kézbentartására. A pulpitusra 
lépett Dr. Varga István, az ELTE tanszékvezetője,  
Dr. Köblös Adél az Alkotmánybíróságról és az én klinikai 
benntartózkodásom apropóján kapott lehetőséget  
Dr. Pákozdi Zita, tanszékünk kitűnő tanársegédje is, aki egy 
nagysikerű előadást tartott a konferencián.
Több ilyen vita is volt még az országban, olyan 

előadókkal, akik közvetlenül részt vettek a kodifikációban 
és az ő előadásaikhoz kapcsolódtak korreferátumokkal a 
szakma kitűnőségei. Jómagam Miskolcon, Budapesten, 
Kecskeméten és Kalocsán tartottam előadást.   
Ezévben a miniszteri biztos irányításával a leendő törvény 
szövegtervezetét kidolgozó munkacsoportok jöttek létre 
mintegy 10-12 témában. Minden remény megvan tehát 
arra, hogy a törvénynek legalább az első, vitára bocsátható 
szövegtervezete 2016 folyamán rendelkezésre fog állni 
és megítélésem szerint ebben a kormányzati ciklusban 
elfogadásra is kerülhet az új polgári perrendtartási kódex.
Összefoglalva ennek a konferenciának az volt a célja, hogy 

a kodifikátor kilépjen a nyilvánosság, a jogalkalmazók, a bí-
rák, az ügyvédek, az ügyészek elé, akiknek alkalmuk volt arra, 
hogy hozzászólásaikkal érleltebbé tegyék a koncepciót.  

2016-RA ELKÉSZüLHET AZ úJ POLGáRI PERRENDTARTáSI KóDEX
2013 tavaszán jött létre az a Kodifikációs Bizottság, mely feladatául tűzte ki, hogy széles jogász társadalmi 
bázisra támaszkodva koncepciót dolgozzon ki egy új Kódex létrehozásához. Az előkészítéshez kapcsolódó első 
konferencia többek között az SZTE ÁJTK szervezésében valósult meg. A kodifikációról és az eredményekről  
Prof. Dr. Szabó Imrével, az ÁJTK Polgári Jogi és Polgári Eljárásjogi Tanszékének vezetőjével beszélgettünk

Az áJTK, a tanszékünk számára fontos 
hozadék, hogy eme viták sorozatát mi 
nyitottuk meg, és mintegy azt kell, hogy 
mondjam, talán irányt is tudtunk mutatni 
a következő vitákhoz. 

Miért szükséges az új kódex létre-
hozása?
Azért célszerű új kódexet készíteni, és 

nem tovább módosítani a jogszabályt, 
mert az 1952-ben, még szocialista 
szellemben született törvény az 
idők folyamán már mintegy 10 
novelláris módosítást megélt. Az 
eredeti szövegből gyakorlatilag már 
csak egy-két mondatot tartalmaz, 
ám toldozása-foldozása már oda 
vezetett, hogy koncepcionálisan 
eltérő rendelkezések is vannak benne. 
Tehát az egyik helyütt lévő szakasza 
tartalmával és célzatosságával nem 
komplementer egy másik helyen 
lévő szabály, ahhoz nem illeszkedik. 
Időszerű egy egységes személetű 
törvényt létrehozni a polgári és tőkés 
gazdálkodásnak, a magántulajdonon, a 
személy önrendelkezési jogán alapuló 
gazdasági és jogi követelményeknek 
megfelelően. 


